
ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΣΧΗΜΑΤΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΡΗΜΑΤΟΣ
1. Θέμα – Χαρακτήρας – Κατάληξη:
· Θέμα είναι το πρώτο μέρος του ρήματος που δεν αλλάζει: τρέχ – ω

· Χαρακτήρας είναι ο τελευταίος φθόγγος του θέματος: τρέχ – ω

· Κατάληξη είναι το τελευταίο μέρος του ρήματος που αλλάζει: τρέχ - ω 
Ενεργητική φωνή

	Ενεστώτας
	Παρατατικός
	Αόριστος

	                 - ω
	              -  α
	              -  α

	τρέχ            -  εις
	έ – τρεχ  -  ες
	έ τρεξ     -  ες

	                  -  ει 
	              -  ε
	               -  ει

	θέμα              - ουμε
	τρέχ          -  αμε
	τρέξ         -  αμε



	                      -  ετε
	                 -  ατε
	                  -  ατε

	χαρακτήρας  -  ουν
	έ – τρεχ   -  αν
	έ – τρεξ   -  αν


[image: image1.png]





2. Ενεστωτικό, αοριστικό θέμα – αύξηση.


Τα ρήματα έχουν δύο θέματα:

α)  Το ενεστωτικό (του Ενεστώτα)

π.χ. δέν – ω,  δέν – ομαι

β)  Το αοριστικό (του αορίστου)

π.χ.  έ – δεσ – α

· Από το ενεστωτικό θέμα σχηματίζονται οι εξής χρόνοι:

Ενεστώτας:
δέν – ω

Παρατατικός:
έ – δεν – α

Μέλλοντας Εξακολουθητικός:
θα δέν - ω 

· Από το αοριστικό θέμα σχηματίζονται οι υπόλοιποι χρόνοι:

Αόριστος:
έ – δεσ – α

Μέλλοντας Στιγμιαίος:
θα δέσ – ω

Παρακείμενος:
έχω δέσ - ει

Υπερσυντέλικος:
είχα δέσ – ει

Συντελεσμένος Μέλλοντας:
θα έχω δέσ – ει

· Τα ρήματα της Α΄ συζυγίας, που αρχίζουν από σύμφωνο και είναι δισύλλαβα, στον Παρατατικό και στον Αόριστο παίρνουν ένα «ε» μπροστά από το θέμα.

· Το «ε» αυτό λέγεται συλλαβική αύξηση. Η αύξηση διατηρείται όταν τονίζεται ( στα τρία πρόσωπα του Ενικού και στο γ΄ πρόσωπο του πληθυντικού αριθμού).

π.χ.  δέν – ω,    έ – δενα,     έ – δενες,    έ – δενε,    έ – δεναν.

        έ – δεσα,    έ – δεσες,    έ – δεσε,    έ – δεσαν.
